

أثر الإدارة الاستراتيجية على أداء المشاريع الصغيرة والمتوسطة في صندوق التنمية والتشغيل

الأردني

إعداد

آيات سامح العمري

إشراف

الدكتور مطيع صالح الشبلي

الملخص

هدفت الدراسة إلى الكشف عن أثر الإدارة الاستراتيجية بأبعادها (التحليل الموقفي، الأهداف الاستراتيجية، صياغة الاستراتيجية، تطبيق الاستراتيجية، التقييم) على أداء المشاريع الصغيرة والمتوسطة بأبعادها (الكفاءة، تبني الابتكار، الاستدامة) في صندوق التنمية والتشغيل الأردني، تم استخدام المنهج الوصفي التحليلي، وتكون مجتمع الدراسة من جميع العاملين في صندوق التنمية والتشغيل الأردني والبالغ عددهم (130) عاملاً، حيث تم عمل مسح شامل وتوزيع الاستبانات واسترد منها (117) استبانة صالحة للتحليل بنسبة مئوية (90%)، وبعد اجراء عملية التحليل الاحصائي، توصلت الدراسة لاهم النتائج وهي: وجود أثر ذي دلالة إحصائية عند مستوى الدلالة بين أبعاد الإدارة الاستراتيجية وأبعاد أداء المشاريع الصغيرة والمتوسطة، باستثناء بُعد (تطبيق الاستراتيجية)، أما أبرز التوصيات فكانت: ضرورة إيجاد البدائل اللازمة التي يمكن من خلالها تطبيق الاستراتيجية في الصندوق بما يتلائم مع رسالة و رؤية واستراتيجية صندوق التنمية والتشغيل الاردني.

الكلمات المفتاحية: الإدارة الاستراتيجية، أداء المشاريع الصغيرة والمتوسطة، صندوق التنمية والتشغيل الأردني.

The Impact of Strategic Management on the Performance of Small and Medium Projects in the Jordanian Development and Employment Fund

Prepared by

Ayat Sameh Al-Omari

Supervised by

Dr. Mottee Saleh al-Shibly

Abstract

The study aimed to reveal the impact of strategic management by its dimensions (situational analysis, strategic objectives, strategy formulation, strategy implementation, evaluation) on the performance of small and medium projects with their dimensions (efficiency, innovation adoption, sustainability) in the Jordan Development and Employment Fund, the descriptive analytical approach was used, the study population consisted of all numbered (130) employees of the Jordan Development and Employment Fund, and (117) questionnaires valid for analysis were recovered by a percentage (90%) After conducting the statistical analysis process, the study reached the most important results, namely: there is a statistically significant effect at the indicative level between dimensions of strategic management on the performance of small and medium projects except (strategy implementation), and the most prominent recommendations were: The necessity of defining alternatives through which it can be implemented in the Fund in line with the mission, vision and strategy of Jordan Development and Employment Fund.

Key words: Strategic Management, Performance of Small and Medium Projects, Development and Employment Fund.